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A Károli Gáspár Református Egyetem mesterszakos végzős “Társadalmi Viselkedéselemzés – 

Big Data Elemzés speciializáció” szakos hallgatójaként a 2023/2023-es tanév őszi szemesztert 

Portugália fővárosában, Lisszabonban töltöttem az ISCTE-IUL egyetemen. Jó lehetőségnek 

éreztem, mivel külföldön tanulni hatalmas dolog szerintem, továbbá mesterszakos hallgatóként 

extrán úgy éreztem, mielőtt lediplomézok ismét, még egyszer utoljára érdemes lenne egy 

tanulmányi mobilitási lehetőséggel élni. 

Portugália mellett döntöttem, mivel nagyon érdekeltek a mediterrán kultúrák, Olaszorszégot is 

megjelöltem, de csak második helyre, mivel Portugáliában láttam valami extrát. 

Szerencsére elégséges volt az angol nyelvtudás a kijutáshoz, azonban nem árt alapszinten 

portugálul tudni, mivel az egyetemistákon kívül az idősebb generációkkal megnehezíti a 

kommunikációt a portugál nyelv hiánya – ennek ellenére nagyobb gondok nem voltak, angol 

nyelvvel is sikerült boldogulni. 

A kiutazás előtt csináltam egy Eurós revolut számlát, erre kértem az egyetemi pénzeket, továbbá 

az utolsó magyarországon szerzett bevételem is már, ez mindenképpen hasznos, hogy ne 

Forintos számláról költösn az ember, még, ha technikailag lehet is fizetni vele. 

Én sokakkal ellentétben nem kollégiumba jelentkeztem, hanem az egyetem által kiküldött 

Uniplaces oldalon kerestem albérletet, ez havi 400Euróba került. Szerintem tanulni 

kényelmesebb, ha van saját tere az embernek, ezért döntöttem így. Ez önállósodás 

szempontjából nagyon jó volt, azonban elég lutri, milyen helyet fog ki az ember, sajnos az egész 

időszak alatt felujították az épületet, így zajban léteztem heti 5napot (hétvégén ritkán folytak 

az építkezések), ez egy szerencsétlen negatív volt, ezek sajnos bennelehetnek bárhol bárkinek, 

mivel senki sem azzal reklámozza az albérletét, hogy felújitás zajlik 5hónapon át majd… Ettől 

függetlenül, bár nem olcsó, kifizethető árban volt az albérlet (szoba, néhány lakótárssal), közel 

is volt az egyetemhez, ami nagy könnyedség volt, kb. Fél óra alatt lesétálható táv volt, 

tömegközlekeséssel 15-20perc körül volt. Szerencsére a zöld metro (Linha Verde) vonalára 

esett az albérlet, így könnyű volt a közlekedés; a buszokat nem ajánlom, amennyiben nem 

elkerülhető, mert pontatlanul érkeznek és lassúak, a metro ellenben megbízható és gyors, szinte 

az összes fontos “tourist spotra” elvisznek. 



Diákszervezetekbe érdemes lehet belépni, mivel sok programot szerveznek, de nem mondanám 

“must have”-nek, mivel én az ELL, illetve az ESN kártyát is kiváltottam, végül Novembertől 

nem is használtam a kártyákat, mert az utazésaik elég költségesek, volt, amit egyedül 

kiviteleztem inkább, szörfözésre viszont nagyszerű akciót ad az ELL kártya, így akit ez érdekel, 

annak hasznos, nekem talán emiatt érte meg leginkább a kártya. 

Az oktatásra áttérve jók az élményeim, azt leszámítva, hogy alig voltak óráim decemberig, 

onnantől pedig ömlesztve Kellett bejérni minden nap, szinte egész napos oktatással, ez 

ismerkedés szempontjából nem volt a legelőnyösebb. Személy szerint 2kurzust választottam a 

szociológia tanszékről, 2-t pedig más tanszékekről, így bekerült egy Adatelemzés, illetve egy 

Python óra is az órarendemben, irónikusan pont ez a kettő bizonyult effektívebbnek, mivel a 

szociológiai kurzusokon a tananyag felét már tanultam a Károlin is…       

A kurzusok teljesítése nem volt vészes, de azért volt elvárás, összességében nem nehezebb 

teljesíteni semmit sem, mint az otthoni egyetemen véleményem szerint, esszék, beadandók 

voltak, egyedül az Adatelemzés órán volt ZH, de, amennyiben figyel valaki az órán, szerintem 

nem teljesíthető nehezen egy ilyesféle kurzus sem. 

A megélhetés az Erasmusos pénzekből relative kényelmesen kivitelezhető volt, bár én kaptam 

szoctámot is +-ban, így az segített, de ezen felül, ahogy már írtam korábban, saját tőkét is 

vittem, ki, viszont szórakozásra, utazásra nagyon könnyen repül el a pénz, így arra figyelni 

Kellett folyamatosan, ne költekezzek túl, mert, bár az étel, ital nem drága, sok minden más 

drágább, mint magyarországon. Egy elkerülhetetlen költekezés a Lisboa-Agglomerációs bérlet, 

ami havi 40euró, mivel elmúltam 23 éves, ráadásul csak hónap elejétől lehet venni hónap 

végéig, így, amikor megérkeztem, szeptemberre nem vettem bérletet, mivel pár napom lett 

volna csak kihasználni. (Ehhez hozzátartozik, hogy egy kártyát ki kell állítatni, aminek 

+költsége van, ehhez egy négyzetes alakú nyomtatott fotó is kell, mire elintéztem, hogy legyen 

arcképem, továbbá sorra is kerüljek, mivel diákok ezrei intézi ezt minden szeptemberben, 

beletelt másfél hétbe.) Ezzel tehát számolni kell, hogy eleinte nehézkes az ügyintézés, főleg, 

mivel az ott dolgozók nem jeleskednek az angol nyelvből enyhén szólva. 

Viszont miután meglett a bérletem, előszeretettel használtam, mivel a környező vonatok 

elvisznek “ingyen” Sintrától kezdve az Ócean partvonalán mindenhova szinte Lisszabon 

közelében, egyedül Caparicára volt nehézkesebb lejutni, oda Bolt Taxit Kellett használnom, 

azonban pozitívum, hogy töredéke a magyar áraknak a taxizás, így nem volt nagy extra költség 

ebből, viszont kötelező megnézni szerintem, gyönyörű az összes óceánpart Portugáliaban. 



Én személy szerint még idén vissza szeretnék menni (nyaralni 1-2 hétre), annyira megfogott az 

ottani élet, az ottani kultúra, az időjárás, az emberek lazább mentalitása, barátságossága, így 

csak ajánlani tudom, hatalmas kaland, amire egész életében mosollyal emlékszik vissza az 

ember… 

Amennyiben kérdése lenne bárkinak, ezen a címen elérhet: 

dreamtheater12345@gmail.com

 



 


